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لزومتوجهبهشاخصههاي
زندگيايمندرکشور

نماين��ده م��ردم اورامان��ات در 
مجلس با انتقاد از شاخصه هاي 
زندگ��ي ايم��ن در کش��ور ب��ه 
رييس جمه��ور،  گف��ت: آق��اي 
رييس جمه��ور از وزي��ر راه و 
ريي��س س��ازمان هواپيماي��ي 

بخواهيد استعفا کنند.
ب��ه گزارش روزنامه تجارت، ش��هاب نادري نماينده مردم 
اورامانات در تذکر شفاهي جلسه علني ديروز مجلس ضمن 
تسليت به مناسبت حادثه ناگوار هواپيماي تهران � ياسوج در 
تذکري به رييس جمهور،  گفت: اعتبار مديريتي هر کشور با 
موارد ايمني در هوا، ريل و جاده و نحوه مديريتي بر حوادث 
مترقبه نمايان است. مجموعه عوامل اتفاقات در اين چند 
س��ال از جمله س��قوط هواپيماي تهران � ياس��وج و عدم 
رضايت مردم زلزله زده کرمانش��اه از نحوه خدمات رس��اني 

به جد موجب تاسف و ملال است.
وي اف��زود: آق��اي رييس جمه��ور وقت آن نرس��يده که به 
ش��اخصه هاي زندگي ايمن در کش��ور توجه شود و وقت آن 
نرس��يده از وزير راه و رييس س��ازمان هواپيمايي بخواهيد 
همين امروز اس��تعفا کنند و اين موضوع مايه عبرت براي 

مديران ديگر باشد؟
ن��ادري در تذک��ري ب��ه وزير اقتصاد، گف��ت: چرا در مقابل 
اختلاس ه��ا س��کوت مي کني��د و در مقاب��ل دوربين قول 

مي دهيد ولي اجرا نمي کنيد؟
نماين��ده مردم اورامان��ات به وزير امور خارجه در خصوص 
ميانجيگ��ري ب��راي پاي��ان دادن کردکش��ي در ترکي��ه و 
تجديدنظر ايران در موافقتنامه اقتصادي فرانسه و انگليس 
ب��ا توج��ه به نق��ش آن ها در تاييدي��ه پيش نويس قطعنامه 
ضدايراني در شوراي امنيت سازمان ملل متحد تذکر داد. وي 
همچنين در تذکري به رييس بنياد مسکن، گفت: در بحث 

اسکان موقت زلزله زدگان چه اقدامي انجام داديد؟

منتقدانورودهواپيماسقوط
ياسوجراببينند هواپيمايتهرانـ

نماينده مردم ش��هرکرد با اشاره 
ب��ه انتقادهاي��ي ک��ه از خري��د 
هواپيماها توس��ط دولت انجام 
مي شد، گفت: آنهايي که منتقد 
ورود هواپيم��ا بودن��د س��قوط 
هواپيم��اي تهران � ياس��وج را 

ببينند.
به گزارش روزنامه تجارت، اردش��ير نوريان نماينده مردم 
ش��هرکرد ضمن تس��ليت به بازماندگان حادثه هواپيماي 
تهران � ياسوج، ديروز در تذکري شفاهي در صحن علني 
مجل��س گف��ت: از صبح تاکنون که اين خبر آمده، ده گونه 
اظهارنظر شده، يکي مي گويد نقص فني بوده و يا خطاي 
انس��اني. وقايع اين چنيني نش��ان مي دهد مجلس بايد بر 
موض��وع ن��اوگان حمل و نق��ل ريلي و خطوط هوايي دقت 
کاف��ي کن��د. وقتي موضوعي از دولت مطالبه مي کنيم اذن 

به شي، اذن به لوازم شي هم است.
وي ادامه داد:  آقاياني که فرياد مي زدند نه پول مي خواهيم 
نه هواپيما و ورود هواپيماها را به باد انتقاد مي گرفتند امروز 
ببينند در يک وضعيت نه چندان ناگوار هوايي و اقليمي يک 
هواپيما سقوط مي کند و 100 نفر هم کشته مي شوند. همت 
کنيم وضعيت حمل و نقل کش��ور را س��ر و س��امان دهيم و 
همچنين تاخيري که در فرودگاه وجود دارد مورد اعتراض 
مردم اس��ت. اين موضوع به وضعيت فرودگاه بر مي گردد؛ 
آن وقت ما فش��ار مي آوريم که اعتبار فرودگاه ها را کاهش 
دهي��م. اي��ن موضوع تلخ بود ولي عبرت و تلنگري براي ما 

باشد در اينگونه وقايع درست تصميم بگيريم.

کيفيتمحصولبايد
شرطعقدقراردادباروسهاباشد

رئي��س کميت��ه حم��ل و نق��ل 
کميس��يون عم��ران مجلس، 
ب��ا بي��ان اينکه محدود ش��دن 
ب��ه خريد هواپيم��ا از ايرباس و 
بوئينگ تبعات بسياري براي ما 
ب��ه هم��راه دارد، گفت: با جدي 

ش��دن قرارداد با ش��رکت هاي روس��ي بايد کيفيت مدنظر 
باشد.

به گزارش روزنامه تجارت،سيداحسن علوي در گفت وگو با 
خبرگزاري خانه ملت، با اشاره به علاقمندي کشور روسيه 
براي فروش سوخو 100 به ايران پس از جدي شدن خريد 
هواپيماهاي غربي، گفت: با بيشتر شدن رقباي تجاري که 
خواهان فروش هواپيما به ايران هستند نبايد خريد خود را 
براي نوسازي ناوگان هوايي به چند شرکت محدود کنيم. 
رئيس کميته حمل و نقل کميسيون عمران مجلس شوراي 
اس��لامي، با بيان اينکه محدود ش��دن به خريد هواپيما از 
ايرباس و بوئينگ تبعات بس��ياري براي ما به همراه دارد، 
افزود: با توجه به تهديدهايي که از س��وي آمريکا صورت 
مي گيرد در صورتي که قرارداد خريد هواپيما از دو شرکت 
مذکور نيز به س��رانجام برس��د باز هم براي تامين قطعات 
هواپيماهاي خريداري شده با مشکل مواجه خواهيم شد.

نماينده مردم سنندج، ديواندره و کامياران در مجلس شوراي 
اس��لامي، با تاکيد بر اينکه علت زمين گير ش��دن بسياري 
از هواپيماه��ا در فرودگاه ه��اي داخلي عدم تامين قطعات از 
سوي کشورهاي طرف قرارداد است، تصريح کرد: در خريد 
هواپيما بايد کيفيت مدنظر باش��د در غير اين صورت هدر 

رفت منابع و تهديد جان مردم است.
وي با اش��اره به خوش��نام نبودن هواپيماهاي روس��ي در 
ايران، گفت: در صورت جدي شدن قرارداد با شرکت هاي 
هواپيماس��ازي روس��ي بايد کيفيت مدنظر باشد در غير اين 

صورت تجربه تلخ قبل تکرار مي شود.
اي��ن نماين��ده مردم در مجل��س دهم، با بيان اينکه کيفيت 
هواپيماه��اي روس��ي در خور انتظار م��ا و در حد بوئينگ و 
ايرباس نيست، افزود: سابقه سقوط چند هواپيماي روسي ما 
را نسبت به خريد هواپيما از اين کشور بدبين کرده است.

علوي با تاکيد بر اينکه ايرباس و بوئينگ آزمون کيفيت خود 
را در ايران پس داده اند، تصريح کرد: نفس اين سياست که 
ما از چند ش��اخه و چند کش��ور مجزا اقدام به خريد هواپيما 
کنيم درست است زيرا تکيه صرف به خريد از يک شرکت 
خاص انحصاري شدن آن و تبعات بعدي را به دنبال خواهد 
داشت. رئيس کميته حمل و نقل کميسيون عمران مجلس 
ش��وراي اس��لامي، يادآور شد: ايران بايد با ساير کشورهاي 
پيشرفته نيز مراودات خود را افزايش داده و بتواند در صورت 
نياز نوسازي ناوگان هوايي خود را از هر کشوري که شرايط 

بهتري دارد انجام دهد.

پيشخوان

راه ومسکن
گروه راه و مس�کن- سوگندالسادات چاوشی: صبح 
ديروز يکش��نبه ) 29 بهمن ماه 96( س��قوط هواپيماي ش��رکت 
آس��مان، مردم ايران را دوباره عزادار کرد. متاس��فانه هواپيمايي 
ATR متعلق به شرکت هواپيمايي آسمان به شماره پرواز 3704 
که از فرودگاه مهرآباد تهران به مقصد ياسوج پرواز داشت دراثر 
برخورد با کوه دنا در منطقه س��ميرم در جنوب اصفهان س��قوط 
کرد. به  گفته مسئولان سازمان هواپيمايي کشوري، هواپيماي 
ATR72 به کاپيتاني حجت ا... فولاد به دليل وضعيت بدجوي 

به کوه دنا برخورد کرده است. 
براس��اس گفته طباطبايي مدير روابط عمومي ش��رکت آسمان، 
هواپيم��اي ATR م��دل 72 ب��ود که حدود ۸ و ۵2 دقيقه از رادار 
خارج ش��د و پس از جس��ت وجو در منطقه متوجه ش��ديم که اين 
هواپيما در 14 مايلي ياسوج به کوه دنا برخورد کرده است. اين 
هواپيما 60 مسافر داشته که ۵9 بزرگسال، 1 کودک، 2 خلبان، 
2 مهماندار و 2 نفر کادر امنيت پرواز بودند که متاس��فانه تمام 

سرنشينان اين هواپيما جان باخته اند.
��� پروازهاي ناتمام در ایران طي یک دهه اخير

سقوط هواپيما در ايران تاريخچه اي ديرينه دارد، به طوري که 
ه��ر از چندگاه��ي اخباري مبني بر س��قوط ي��ک فروند هواپيما 
درجرايد و فضاي رس��انه اي کش��ور منتشر مي شود و ملت عزيز 

ايران را عزادار مي کند. 
آنتون��وف از هم��ان م��دل هواپيماهايي بود ک��ه در ايران با نام 
آنتون��وف 140 )اي��ران 140( فعاليت داش��ت که آخرين فروند 
آن س��ال 93 ب��راي س��فر به مقصد طبس از ف��رودگاه مهرآباد 
برخاست، اما به دليل عدم تطابق ساختار آن با آب و هواي ايران، 
موتورش آتش گرفت و در خيابان شيش��ه ميناي تهران س��قوط 
کرد که به کشته شدن 3۸ تن و زخمي شدن 10 نفر منجر شد. 
هواپيماهاي توپولف روس��ي به قدري در ايران س��انحه داشتند 
که وزير راه و شهرس��ازي دولت دهم در آخرين س��ال فعاليت 
خود، دستور ممنوعيت پرواز هواپيماهاي توپولف را صادر کرد و 
دولت متعهد شد اين هواپيماها را از ايرلاين هاي داراي توپولف 
خريداري و زمين گير کند. همچنين 1۵ آذر ماه سال ۸4 حادثه 
تلخي رخ داد که تلخي آن همچنان در کام خبرنگاران احساس 
مي شود، در اين روز يک فروند هواپيماي سي-130 ارتش ايران 
که حاوي خبرنگاران و پرس��نل ارتش بود، بر روي منطقه اي 
مسکوني در تهران سقوط کرد که با احتساب ساکنان شهرک 

توحيد تهران بيش از 110 کشته برجاي گذاشت. 
10 ش��هريورماه ۸۵ نيز تاريخ سقوط هواپيماي توپولوف-1۵4 
شرکت ايران ايرتور در فرودگاه مشهد است، هواپيمايي که در 
مس��ير بندرعباس-مش��هد در حال حرکت بود و با 14۸ مسافر 

دچار حادثه شد که 2۸ نفر از آنان کشته شدند.
يک فروند هواپيماي نظامي اف-4 فانتوم ارتش ايران هم در ۵ 
آذر سال ۸6 به علت نقص فني در منطقه کنارک چابهار سقوط 

کرد و دو سرنشين آن کشته شدند.
هواپيماي مس��افربري ايران 140 درحوالي فرودگاه ش��اهين 
شهر اصفهان هم در 27 بهمن ماه ۸7 سقوط کرد و تمامي پنج 
سرنش��ين هواپيما جان باختند. س��قوط هواپيماي بوئينگ 737 
ايراني در اجاره ش��رکت هواپيمايي آيتک اير قرقيزس��تان هم 
در 3 ش��هريورماه ۸7 نيز منجر به مرگ 70 نفر از 90 مس��افر 

اين هواپيما شد. 
سال ۸۸ سال سقوط بود، به طوري که يک فروند توپولوف تي 
يو-1۵4 با 1۵7 مسافر در تاريخ چهارم بهمن ماه سال ۸۸ پس از 
فرود روي باند فرودگاه مشهد آتش گرفت. در اين حادثه داخل 
هواپيما به کل سوخته و بال سمت راست و دم و چرخ هواپيما 

جدا شدند و 42 تن از مسافران به بيمارستان منتقل شدند. 
24 تيرم��اه س��ال ۸۸ ه��م براي ايراني��ان روز دردناکي بود، در 
اين روز هواپيماي مس��افربري توپولف تي يو-1۵4 متعلق به 
شرکت هواپيمايي کاسپين که عازم ارمنستان بود دقايقي پس 
از بلندش��دن از ف��رودگاه امام خمين��ي تهران در 12 کيلومتري 
جنوب قزوين بين منطقه فارسيان و جنت آباد در بخش مرکزي 
قزوين س��قوط کرد و متاس��فانه تمامي 16۸ مسافر و خدمه اين 
هواپيما کشته شدند. همچنين هواپيماي روسي ترابري ايلوشن 

متعلق به ارتش نيز در ش��هريور ۸۸ س��قوط کرد که در اثر آن 7 
نفر از نيروهاي نظامي به شهادت رسيدند.

19 دي ماه ۸9 بود که 7۸ نفر از 10۵ مسافر بوئينگ 727 متعلق 
به شرکت ايران اير که از تهران به سمت اروميه در حرکت بود 
سرنوشتش��ان با مرگ گره خورد و در نزديکي اروميه جان خود 
را از دست دادند. فروردين سال 90 بود که يک فروند جنگنده 
سوخو در استان فارس سقوط کرد و هر دو سرنشين آن )خلبان 
و کمک خلبان( به ش��هادت رس��يدند. در تاريخ 19 مهر ماه 93 
هواپيماي حامل هفت تن از مس��ئولان و کادر پروازي نيروي 
انتظامي جمهوري اس��لامي ايران در مس��ير عزيمت به منطقه 
مرزي و عملياتي شرق کشور سقوط کرده و تمامي سرنشينان 

آن کشته شدند. 
همچنين در هفتم آذر سال9۵ يک فروند بالگرد MI17 متعلق 
به ش��رکت نفت خزر به هنگام انتقال مصدوم، پس از گذش��ت 
چند ثانيه از برخاس��تن از س��کوي نفتي اميرکبير در درياي خزر 
دچار نقص فني شده وسقوط کرد، سقوطي که هر پنج سرنشين 
آن ش��امل کادر پرواز و فرد مصدوم در آن جان باختند و شش��م 
فروردي��ن م��اه 9۵ هم يک فرون��د بالگرد اورژانس در نزديکي 
درياچه مهارلو در استان فارس سقوط کرد و تمامي 9 سرنشين 
اي��ن بالگ��رد ج��ان باختن��د. اين بالگرد در ح��ال انتقال بيمار از 
شهرس��تان خنج به ش��يراز بود که در نزديکي درياچه مهارلو در 

اطراف شهرستان کوار استان فارس سقوط کرد.
سابقه ایمني هواپيماي ���ATR سقوط کرده

طبق اطلاعات وب س��ايت شبکه ايمني هواپيمايي، هواپيماي 
مدل اي تي آر-72 س��ابقه 24 س��انحه با مجموع 332 تلفات 
داش��ته اس��ت. نرخ بازماندگان س��انحه اين مدل هواپيما، 2۸ 
درص��د از مجم��وع س��وانح بوده اس��ت. آمار پاي��گاه اينترنتي 
Planespotters.net نش��ان مي دهد هواپيماي اي تي آر 72 
با کد EP-ATX ثبت ش��ده در تولوز فرانس��ه توليد ش��ده بود و 
عمر آن 19 سال و 3 ماه بوده است و شرکت هواپيمايي آسمان 
آن را در دس��امبر س��ال 2007 تحويل گرفته بود. طبق آمار اين 
س��ايت، ش��رکت هواپيمايي آسمان يک فروند ديگر هواپيماي 
اي تي آر 72 با کد F-OIRB در اختيار دارد که در دسامبر سال 

2000 تحويل گرفته است. 
پاي��گاه آم��ار فلايت "رادار 24" نش��ان مي ده��د که هم اکنون 
ش��رکت هواپيمايي آس��مان ش��ش فروند اي تي آر 72 دارد که 
همگ��ي هواپيماه��اي قديمي هس��تند که تنها با س��امانه رادار 

MLAT مکان يابي مي شوند!
نقص فني یا شرایط جوي نامناسب؟ ���

ش��نيده ها حاکي از آن اس��ت که هواپيماي ATR سقوط کرده، 
کمتر از يک ماه پيش به دليل نقص فني مجبور شده بود سفر 
خود را نيمه کاره تمام کند و در سال 1392 هم با مشکلي فني 
مواج��ه ش��ده بود به طوري که کاپيت��ان حجت ا... فولاد خلبان 

باتجربه پرواز آس��مان يک بار ديگر در پرواز ياس��وج به تهران 
 ATR72 در سال 92 با از کار افتادن موتور شماره2 هواپيماي
درش��رايط اضطراري قرار گرفته بود، اما توانس��ت هواپيما را به 
سلامت در فرودگاه ياسوج به زمين بنشاند، لذا اين احتمال وجود 
دارد که هواپيماي ATR72 به دليل نقص فني س��قوط کرده 
باش��د، اما يک مقام مس��ئول در ش��رکت هواپيمايي آسمان اين 
موضوع را کاملا تکذيب کرده اس��ت به طوري که مدير روابط 
عمومي ش��رکت آس��مان اعلام کرد که نقص فني هواپيمايي 
ATR کاملا ش��ايعه بوده و علت س��انحه شرايط جوي و منطقه 
نامناسب فرودگاه ياسوج است. اگر اين هواپيما نقص فني داشت 
سازمان هواپيمايي اجازه پرواز نمي داد، لذا علت سانحه شرايط 

جوي و مکان نامناسب فرودگاه ياسوج بوده است. 
���ATR۷۲ احتمال نقص در سيستم یخ زدایي هواپيماي

هواپيم��اي اي ت��ي آر 72 از خان��واده هواپيماي مس��افربري و 
باري دو موتوره توربوپراپ اس��ت که توس��ط شرکت "آويونز دو 
ترانس��پورت رجيونال" )اي تي آر( طراحي و توليد ش��ده است و 
براي پروازهاي منطقه اي کوتاه برد اس��تفاده مي ش��ود. به گفته 
 ATR پيمان ماهور کارش��ناس صنعت هوانوردي، هواپيماي
هواپيم��اي ملخ��ي بوده و اين نوع هواپيما براي پرواز در ارتفاع 
پايين طراحي شده است. برخلاف موتور جت که قابليت پرواز 
در ارتف��اع ب��الا و دم��اي پايين دارند، موتور هاي ملخي به دليل 
احتمال يخ زدگي س��وخت و روغن بايد در دماي مناس��ب و در 
نتيج��ه آن در ارتف��اع پايين پرواز کنند، البته در اين نوع هواپيما 
سيستم يخ زدايي وجود دارد که ممکن است نقص در اين بخش 
دلي��ل اصل��ي کاه��ش ارتفاع و برخورد با کوه باش��د. با توجه به 
محل رخ دادن س��انحه هواپيماي ATR72 هواپيمايي آسمان 
در دم��اي پايي��ن هوا و بارش ب��رف احتمال مي رود که کاپيتان 
فولاد که بس��يار با تجربه نيز بوده اس��ت به واسطه جلوگيري از 
يخ زدگي و از کار افتادن موتور ها مجبور به کاهش ارتفاع شده 
و با توجه به شرايط جوي نامناسب و ديد محدود به کوه برخورد 
کرده است. هرچند به نظر مي رسد اين هواپيما پيشتر با نقص 
فني رو به رو بوده است، اما کارشناسان هواپيمايي آسمان بهتر 
از هر کس ديگري مي توانند درخصوص اين س��انحه به افکار 
عمومي پاسخگو باشند و اظهار نظر قطعي پيش از کشف جعبه 

سياه قطعي نبوده و تنها پيش بيني است.
��� فرودگاه یاسوج جاي گيري مناسبي ندارد 

موتور هاي ملخي به دليل احتمال يخ زدگي سوخت و روغن بايد 
در دمايي مناسب و در نتيجه آن در ارتفاع پايين پرواز کنند، لذا 
سوالي که مطرح مي شود اين است که با توجه به دماي پايين 
هوا و بارش برف در منطقه ياس��وج و وجود کوه هاي بلند دنا، 
چرا مجوز پرواز براي آي تي آرها در اين منطقه صادر مي شود؟ 
در اين باره داوود ربيعي کارش��ناس صنعت هوانوردي در گفت 
و گ��و ب��ا »روزنامه تجارت« مي گويد: بدون ش��ک اظهارنظر و 

گمانه زني درخصوص اين حادثه پيش از کش��ف جعبه س��ياه 
عملکرد صحيح و کارشناس��انه اي نيس��ت. زماني که هواپيما 
براي پرواز آماده مي شود، تمام اين موضوعات يعني سالم بودن 
سيس��تم فني هواپيما، ش��رايط آب و هوايي منطقه، بارش برف 
در منطقه ياسوج و اينکه هواپيما در ارتفاع پايين بايد پرواز کند 
مورد بررس��ي و توجه قرار مي گيرد. به عبارتي در پاس��خ به اين 
س��وال که چرا مجوز اين پرواز صادر ش��ده است؟ بايد پاسخ داد 
که چک ليس��ت هاي لازم قبل از پرواز انجام ش��ده اس��ت، لذا 

خطايي نبوده است.
ربيع��ي مي افزاي��د: کاپيتان فولاد س��ال ها در اين مناطق پرواز 
ک��رده اس��ت، بنابراين کاملا به انج��ام اين نوع پروازها آگاهي 
داشته است. البته بايد متذکر شد که فرودگاه ياسوج جاي گيري 
مناس��بي براي فرود هواپيما به دليل ارتفاعات ندارد، اما اينکه 
درحال حاضر بگوييم س��قوط هواپيما به دليل ش��رايط اقليمي و 
آب و هوايي بوده اس��ت يا نقص فني هواپيما، عملکرد صحيح 

و کارشناسانه اي نيست.
��� سن هواپيما هيچ ربطي به وقوع حادثه هوایي ندارد

اين کارش��ناس صنعت هوانوردي، درپاس��خ به اين س��وال که 
هم اکنون ش��رکت هواپيمايي آس��مان شش فروند اي تي آر 72 
دارد که همگي هواپيماهاي قديمي هس��تند که تنها با س��امانه 
رادار MLAT مکان يابي مي ش��وند، لذا نوس��ازي ناوگان تمام 
ايرلاين هاي کشور چقدر ضرورت دارد؟ تصريح مي کند: موضوع 
اول اين است که در يک حادثه هوايي تنها يک عامل موثر نيست 
و هميشه نتيجه تمام عوامل انساني و غير انساني در وقوع يک 
حادثه هوايي دخيل هستند. موضوع دوم اين است که سن هواپيما 
هيچ ربطي به وقوع حادثه هوايي ندارد. به دليل فضاي سياسي 
که چند س��ال اخير در ايران ايجاد ش��د و واس��طه هاي هواپيما به 
دنب��ال اي��ن امر بودند که س��ن هواپيم��ا در ايران تغيير پيدا کند، 
موضوع فرسودگي و سن بالاي ناوگان هوايي کشور را به چالش 
کشاندند. ربيعي مي افزايد: سن هواپيما به ساختار و استراتژيک 
آن يعني فلزي که در بدنه هواپيما اس��تفاده ش��ده است، بستگي 
دارد به عبارتي بدنه هواپيما در اثر تنش ها و کشش هايي که بوجود 

مي آيد بعد از گذشت مدت زماني فرسوده مي شود. 
��� واژه هواپيماي فرسوده، واژه غلطي است

وي ادامه مي دهد: اس��تفاده از واژه هواپيماي فرس��وده، غلط و 
اش��تباه اس��ت، زيرا ممکن است هواپيمايي که 20 سال پيش از 
س��وي ش��رکت سازنده به ايرلاين هاي کشور تحويل داده شده 
اس��ت، س��اختار و بدنه آن 20 س��اله باش��د، اما موتور يا سيستم 
الکترونيک آن 2 ساله يا نو باشد. به   عبارتي زماني که هواپيما 
در چک ه��اي دوره اي م��ي رود، تمام مواردي چون جنس بدنه، 
موتور، سيس��تم الکترونيک و... مورد بررس��ي قرار مي گيرد، لذا 
ممکن اس��ت که هواپيما س��ن بالايي داشته باشد، اما موتور آن 
در چک ه��اي دوره اي تغيي��ر کند و موتور قديمي جايگزين يک 

موتور نو و جديد شود. 
ربيع��ي مي افزاي��د: به  طور کلي نمي ت��وان گفت در زمان وقوع 
يک حادثه س��ن هواپيما دخيل بوده اس��ت، مگر اينکه هواپيما 
در اثر تنش ها و کش��ش هايي که به آلياژ يا بدنه فلزي آن وارد 
ش��ده بعد از گذش��ت مدت زماني فرس��وده ش��ود و در اين راستا 
ش��رکت س��ازنده اعلام مي کند که اين هواپيما بايد از رده خارج 
شود. هم اکنون شرکت هاي سازنده هواپيما به صورت دوره اي 
يک س��ري دس��تور العمل هايي براي ش��رکت هاي هواپيمايي 
مي فرستند که ايرلاين ها بايد در تغييرات جديد اين استانداردها 
را در بخش فني هواپيما لحاظ و اس��تفاده کنند. اين کارش��ناس 
صنعت هوانوردي، مي گويد: بدون ش��ک زماني که هواپيما بر 
روي باند آماده پرواز مي ش��ود تمام چک ليس��ت هاي عملياتي، 
فني و ايمني پرواز انجام شده است که مي خواهد سن هواپيما 
20 س��ال باش��د يا 1۵ س��اله. درحال حاضر تيم بررسي سانحه 
سقوط هواپيماي روز گذشته اولين اقدامي که انجام داده اينکه 
اس��ناد و س��وابق هواپيما را مورد بررس��ي قرار داده است که چه 
زماني چک هاي دوره اي هواپيما انجام شده است، لذا نمي توان 
درحال حاضر قضاوت کرد که دليل اين حادثه نقص فني هواپيما 

بوده است يا شرايط وخيم جوي و آب و هوا.

داوود ربیعی در گفت و گو با »تجارت« تاکید کرد؛

فرودگاه یاسوج جای گیری مناسبی ندارد

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي گفت: از زمان افتتاح فاز 
يک توسعه بندر شهيد بهشتي تا کنون تنها 4 کشتي حامل 
گندم، ش��کر، کود ش��يميايي و فولاد در اين بندر پهلو گرفته 
است. به گزارش روزنامه تجارت، محمد راستاد در گفت وگو 
با خبرنگار مهر درباره توزيع بار داخلي در بنادر کش��ور اظهار 
کرد: قرار است توزيع بار داخلي از طريق حمل و نقل دريايي 
داشته باشيم. به اين صورت که بندر شهيد رجايي به صورت 
بندر هاب کانتينري کشور عمل مي کند و لاينرها در اين بندر 
پهلو مي گيرد و سپس از اين بندر با کشتي هاي فيدري به ساير 
بنادر کالا جابه جا مي شود. معاون وزير راه و شهرسازي تصريح 
کرد: زيرساخت هاي بنادر کشور با اين الگو در حال توسعه است 
که س��اير بنادر آمادگي داش��ته باشند به صورت ترانشيپمنت 
داخلي بارها و کالاها از کشتي هاي لاينر به بندر شهيد رجايي 
و از آنجا با کشتي هاي فيدري به اين بنادر کوچکتر منتقل شود. 
اجراي اين الگو در دستور کار سازمان بنادر و دريانوردي قرار دارد 
تا جابه جايي کالا بين بنادر اصلي و فرعي تقويت شود. راستاد 
درخصوص توسعه گردشگري دريايي گفت: تمام ظرفيت ها 

و پتانسيل گردشگري دريايي کشور را در ابتدا به دقت احصاء 
و شرايط آن را بررسي مي کنيم. پس از آن با بخش خصوصي 
مذاکره و زمينه حمايت از اين بخش را فراهم مي کنيم تا زمينه 
سرمايه گذاري بخش خصوصي در گردشگري دريايي را فراهم 
کنيم. وي درخصوص تعداد پهلوگيري کشتي ها در بندر شهيد 
بهشتي يادآور شد: بعد از پهلوگيري کشتي حامل محموله گندم 
از هند براي افغانستان، کشتي هايي حامل شکر و کود شيميايي 
و فولاد داشته ايم. تردد کشتي در اين بندر کم و بيش جريان 
داشته است با اين حال ما ظرفيت را در بندر شهيد بهشتي چابهار 
ايجاد کرده ايم ولي نياز به بازاريابي دارد. حضور هندي ها در 
اين بندر مي تواند در زمينه جذب کشتي و کالا در چابهار مؤثر 
باشد اخيرا در حال جمع بندي نهايي با يک شرکت کانتينري 
لاينري هس��تيم که تردد مس��تمر به بندر چابهار داشته باشد. 
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: قرار است اپراتور بندر شهيد 
بهشتي، شرکت EPGL هند باشد وزير راه و شهرسازي هم 
در حال حاضر همراه رئيس جمهور به هند سفر کرده است، در 
حال مذاکره با شرکت هندي است تا اين قرارداد نهايي شود.

پهلوگيري تنها ۴ کشتي در چابهار از زمان افتتاح
عضو هيات رئيسه کميسيون عمران مجلس، از رشد 
نرخ بليت هواپيما در س��اعات اوج تقاضا براي س��فر به 
بهان��ه آزادس��ازي نرخ ها انتق��اد کرد و گفت: با اصلاح 
قانون جلوي تخلف ايرلاين ها از اين آشفته بازار گرفته 
مي شود. به گزارش روزنامه تجارت، شادمهر کاظم زاده 
در گفت وگو با خبرگزاري خانه ملت، با انتقاد از عملکرد 
ايرلاين ها و سوء استفاده از افزايش تقاضا در ساعاتي از 
شبانه روز، گفت: ايرلاين ها معني آزادسازي نرخ بليت 
و شناور شدن آن را اجحاف و خالي کردن جيب مردم 
تلقي کرده اند. عضو هيات رئيس��ه کميسيون عمران 
مجلس شوراي اسلامي، با اشاره به اعمال افزايش نرخ 
400هزار توماني براي يکي از پروازهاي داخلي، افزود: 
بنده خود با اين نرخ مواجه شده و پس از پيگيري هاي 
بس��يار از رئيس سازمان هواپيمايي کشوري موفق به 
اصلاح آن شدم در حالي که اگر مردم عادي با چنين 
قيمت هاي برخورد کنند راهي جز خريد بليت ندارند.

نماينده مردم ايلام، دره شهر و آبدانان در مجلس شوراي 

اس��لامي، ب��ا بيان اينکه در ح��ال حاضر گزارش هاي 
بس��ياري در خصوص تخلف��ات ايرلاين ها در فروش 
بليت و گراني آن به مجلس رسيده است، تصريح کرد: 
به طور حتم با گران فروشي ايرلاين ها در ساعات اوج 
تقاضا مردمي که دسترسي به مسئولان ندارد متضرر 
خواهند شد. وي با تاکيد بر اينکه بسياري از ايرلاين با 
ممانعت از فروش بليت بيش از 10 صندلي هواپيما اقدام 
به سوداگري در اين حوزه مي کنند، گفت: آزادسازي نرخ 
بليت هواپيما براي ايجاد فضاي رقابتي ميان ايرلاين ها 
بوده نه کس��ب س��ود بيش��تر از رش��د تقاضا در ساعت 
مختل��ف از اي��ن رو برخورد با ايرلاين هاي متخلف در 
دس��تور کار اس��ت. اين نماينده مردم در مجلس دهم، 
با بيان اينکه با هر نوع نرخ غيرمعقولي در حوزه بليت 
هواپيم��ا برخوردهاي قانوني صورت مي گيرد، افزود: 
ب��راي جلوگي��ري از تکرار تخلف��ات ايرلاين ها در پي 
اصلاح قانون آزادس��ازي نرخ بليت با هدف قرار دادن 

سقف براي رشد قيمت ها هستيم.

اصلاح قانون آزادسازي نرخ بليت در دستور کار مجلس

وزير راه و شهرسازي عنوان کرد:

زيرساخت هاي حمل ونقل کشور فرسوده است 
وزير راه وشهرسازي ضمن تشريح سياست هاي وزارتخانه در موضوع 
حمل ونقل چندوجهي و يکپارچه و همچنين ضرورت حل وفصل مسئله 
اقتصاد، گفت: بايد به جاي توسعه مترو که راه حل گران قيمتي است 
توسعه ريل سبک و تراموا را در تهران و ساير کلانشهرها ايجاد کنيم. به 
گزارش روزنامه تجارت به نقل از پايگاه خبري وزارت راه وشهرسازي، 
عب��اس آخون��دي ديروز) 29 بهمن م��اه 96( در هفدهمين کنفرانس 
بين المللي مهندس��ي حمل ونقل و ترافيک در س��الن همايش هاي 
بين المللي برج ميلاد ضمن اظهار خرسندي از حضور در جمع فعالان 
عرصه حمل ونقل به تشريح برنامه وزارت راه و شهرسازي در دو موضوع 

حمل ونقل چندوجهي و حمل ونقل يکپارچه پرداخت.
آخوندي گفت: با اشاره به پيامدهاي اجتماعي معضلات حمل و نقل 
در کشور گفت: بحث هاي مرتبط با حمل و نقل در کشور ما به مسائل 
اقتصادي گره خورده است. ما هنوز نتوانستيم به يک اجماع در اين رابطه 
برسيم و به همين دليل شاهد پيامدهاي گسترده اجتماعي مرتبط با 
مشکلات حمل و نقل هستيم. مشکلاتي که حل آن ها ساده نيست.

 وي با اشاره به دو مسئله بنيادين در حوزه شهري گفت: ما در شهرها با 
دو مسئله بنيادين مواجهيم. نخست امکان محل سکونت و دوم بحث 
حرکت و جا به جايي در شهرها. اين دو مسئله بحث هاي دامنه داري را 
شامل مي شود. اگر ما قابليت و کيفيت زندگي در شهرها را به عنوان يک 
چالش در نظر بگيريم ريشه اين چالش به موبيليتي و امکان حرکت در 

شهر و حومه آن و همچنين حمل و نقل يکپارچه برمي گردد.
وزير راه و شهرسازي با بيان اينکه تئوري هاي حمل و نقل در کشور 

مطرح شده اما هيچ گاه جنبه اجرايي به خود نگرفته است، گفت: ما در 
حوزه حمل و نقل به لحاظ تئوري بحث هايي مطرح کرديم اما هيچگاه 
جنبه ارجاعي به خود نگرفته است. در ايران توسعه شهري و موبيليتي 

به دور از يکديگر پيش مي روند.
وي زيرساخت  هاي حمل و نقل در کشور را فرسوده خواند و ادامه داد: 
چه در بستر شهري و چه برون شهري زير ساخت هاي حمل و نقل ما 
فرسوده است. ما در بحث جاده ها، حوزه ريلي و ناوگان هوايي با مشکل 

زيرساخت و نگه داري مواجهيم و اين مسئله غير قابل قبول است.
سال  در ناوگان هوایي ما ۲۰۰ هواپيماي فرسوده با عمر بالاي ���۲۰

فعاليت مي کنند
آخوندي نياز کشور در حوزه حمل و نقل هوايي را ۵00 هواپيما اعلام 
کرد و گفت: ما در حوزه ناوگان هوايي به ۵00 هواپيما نياز داريم. امروز 
در ناوگان هوايي ما 200 هواپيماي فرس��وده با عمر بالاي 20س��ال 
فعاليت مي کنند که ممکن است هر لحظه دچار مشکل شوند. هرچند 
مشکل فرسودگي فقط مختص به ناوگان هوايي نيست و در سيستم 
جاده اي و ريلي نيز همين معضل گريبانگير ما است. اگر بخواهيم در 
يک دوره ۵ ساله به يک ميانگين برسيم به بودجه اي 2۸ ميليارد دلاري 

نيازمنديم که اين رقم امروز وجود ندارد.
بودجه لازم جهت نوسازي ناوگان هوایي ���۵۰ ميليارد دلار است

وزير راه و شهرسازي بودجه لازم جهت نوسازي ناوگان هوايي را ۵0 
ميليارد دلار اعلام کرد و گفت: ما براي بازسازي ناوگان هوايي به ۵0 
ميليارد دلار بودجه نيازمنديم اين در حالي است که کل بودجه کشور 

100 ميليارد دلار است.
وي تاکيد کرد: با شيوه و روند فعلي که قيمت بليت ها واقعي نيستند 
و بيشتر هزينه هاي حمل و نقل عمومي از طريق سوبسيدهاي دولتي 
تامين مي ش��ود، نه در حوزه ناوگان هوايي، نه در حوزه ناوگان زميني 
امکان توس��عه نداريم و حتي امکان نگهداري س��الانه را نيز نخواهيم 
داشت. حدود 217 هزار کيلومتر راه داريم که ارزش آن ها بيش از 200 
هزار ميليارد تومان مي رسد. اگر بخواهيم هزينه نگهداري آن ها را در 
نظر بگيريم، بايد سالانه ۸ هزار ميليارد تومان در راهداري داشته باشيم. 

در حالي که بودجه واقعي ما کمتر از 2 هزار ميليارد تومان است.
ميزان وابستگي حمل و نقل به بودجه عمومي کمرشکن است ���

آخون��دي حم��ل و نق��ل را نيازمند يک جراحي اقتصادي وابس��ته به 
نظام سياسي دانست و گفت: ميزان وابستگي حمل و نقل به بودجه 
عمومي کمرشکن است. ما اقتصادي را پايه گذاري کرديم که درونش 
هيچ نقطه اتکايي نداريم. با توجه به ارقامي که آقاي پورس��يد آقايي 
مطرح کردند هيچ امکاني براي توسعه ناوگان حمل و نقل نداريم. اگر 
وارد بحث هاي اقتصادي نشويم راه به جايي نخواهيم برد. نمي خواهم 
بگويم به يک باره قيمت حمل و نقل درون شهري را واقعي کنيم چون 
مي دانم اين موضوع بدون عوارض اجتماعي نيست اما اگر بخواهيم 
حمل و نقل درون شهري تهران را از خودرو محور به ريل محور تغيير 

دهيم نيازمند بودجه سالانه 10 ميلياردي براي مترو هستيم.
وي گفتگ��وي ش��فاف مي��ان دولت و مجل��س در حوزه حمل و نقل را 
خواستار شد و گفت: بودجه توسعه حمل و نقل يا بايد از دريچه ماليات 

تامين شود يا نفت و يا بهره برداري از بودجه عمومي. به عنوان مثال اگر 
ما بخواهيم قطار سريع السير را به فرودگاه امام برسانيم نيازمند بودجه 

چند ميليارد دلاري هستيم که امروز اين مبلغ وجود ندارد.
وزير راه و شهرسازي با اشاره به تعريف پروژه ها تي او دي در سي شهر 
کش��ور از جمله تهران گفت: ما برنامه تي او دي را براي س��ي ش��هر در 
نظر گرفتيم و قرار است ۵ شهر را زودتر شروع کنيم. به عنوان مثال 
تهران با 13 ميليون جمعيت نيازمند ايستگاه هاي متعددي است. ما بايد 
حمل و نقل را از خودرو محوري به ريل محوري تغيير دهيم و در اين 
بحث استفاده از مترو بسيار گران تمام مي شود. به همين دليل است 

که زودتر بايد سراغ تراموا برويم.
وي با اشاره به آن که حوزه حمل و نقل شهري و برون شهري را جدا 
نمي داند، گفت: از نظر من حمل نقل شهري و برون شهري حوزه هايي 
جداگانه نيست. اقدامات خوبي با شهرداري در اين زمينه در حال انجام 
اس��ت. ما بايد با يک نگرش و پارادايم واحد به س��مت توس��عه حمل و 
نقل برويم. توسعه اي که موبيليتي و روان شهر را به جاي کالبد شهر 

در اولويت دارد.


